
کره در ارتباط با  سیاســی منطقه موضوع غزه و مســائل مذا
پرونــده هســته ای و چیزهایــی کــه نمی شــود در ملأعــام به 
خاطر یکسری ملاحظات گفت، ایشان برای وزرا و معاونین 

قبلی تشریح کردند.
در آنجا انســان به مظلومیت چنین افــرادی پی می برد، 
به مظلومیت آقای رئیســی پی می برد. من مســئول بوده ام 
و یک جاهایی هســت که شــما تمام اطلاعات در ســینه ات 
است و نمی تواند جایی این مطالب را مطرح کنی و به خاطر 
شــرایط ظاهری کار، برداشــتی نادرســت از برخــی پدیده ها، 
امور و مسائل می شود در صورتی که برداشت درست نیست 
امــا طــرف هم نمی تواند بیاید توضیح بدهــد چون آن وقت 
مســئله غامــض و پیچیــده می شــود، در آنجــا وقتــی آقــای 
امیرعبداللهیان در دو ســه هفته پیش شــرح مسائل و سیر 
تحــولات را بــا دقت و ظرافت گونــه گفتند، واقعا مــن در دلم 
گفتــم خدایا این مرد را موفق کــن، خدایا کاری کن که مردم 
بفهمنــد و بدانند که دولتشــان با چــه زحمت و مظلومیت 
و مصائبی مســائل را پیش می برند آن هم در این شــرایط و 

حال و احوال دنیا.

گاهــی اوقات مواجهه با مســائل داخلــی مدیریتی کار   
دشوار است حالا شما بخواهید در منطقه ای در دنیا با این 
همه مسائل مختلف دست و پنجه نرم کنید واقعا توضیح 
موضوعات دشــوار می شــود و گاهــی اوقات اخبار ترســناک 

است و باید چهره آرام باشد.
بله کار ســختی اســت و آدم باید توکل فوق العاده و یک هنر 
خاصی داشته باشد که بتواند به گونه ای شرایط را مدیریت 
کنــد کــه مخاطــب احســاس نکنــد در دل او خــدای نکــرده 

آشوبی است.

ارجاع دادند و الان در مملکت هوش مصنوعی خیلی بحث 
می شــود و این بعد از این قضایا بود و فناوری کوانتومی هم 
به این صورت است ولی هنوز سیاست نامه اش ارائه نشده و 
با دستور ایشان به موقع اقدام کردند که شورای عالی انقلاب 
فرهنگــی الان موظف شــدند که راجع به فنــاوری کوانتومی 
نقشه راهی را تدوین کنند و ارائه دهند. این کارهایی است 

که فرهنگستان علوم می کند.

از دیگر فعالیت های فرهنگستان بگویید.  
این فناوری کوانتومی را اتحادیه اروپا تازه 10، 12 ســال اســت 
کــه نقشــه راهــش را کشــیده؛ یعنــی خیلــی دیر نیســت و در 
جمهــوری اســلامی نقشــه راه اولیــه اش را زمانــی کــه من در 
ســازمان انــرژی اتمــی بــودم یعنی ســال 1995 یعنــی هفت، 
هشــت سال پیش بود که ما شــروع کردیم. الان در سازمان 
انــرژی اتمی مرکز تحقیقات فناوری کوانتومی پیشــرفته ای 
دارد که قریب به 10 میلیون دلار در آنجا تجهیزات خریداری 
شــده کــه قبــل از آن نبود، ولــی این یک بخش اســت و این 
فنــاوری کوانتومــی نمی توانــد در یک ارگان محصور باشــد و 

باید خیلی از ارگان ها سهیم و شریک باشند.

در    شــهید  رئیس جمهــور  روحیــه  مــورد  در 
مشــورت پذیری آیا موضوعی پیش آمده که بســنجید 
یا بدانیــد که آن نگاهش به مشــاورانش در حوزه علم 

و فناوری چگونه بوده است.
مصداقــی  را  مــورد  یــک  علــوم  فرهنگســتان  در  مــن 
خدمت تان عرض می کنم. قبل از اینکه برنامه هفتم توسعه 
تدوین شود، دفتر ایشان از فرهنگستان علوم خواسته شد 
کــه روی آمــوزش و پــرورش و آمــوزش عالــی در برنامــه هفتم 

وضعیــت فرهنگســرای علــوم در دوره ای کــه شــهید   
آیت الله رئیسی، رئیس جمهور بودند چه وضعیتی داشت؟

فرهنگســتان علوم یکی از مراجع علمی کشــور اســت و یک 
ارگان اجرایــی نیســت؛ یعنــی مثــل وزارت نیــرو، دانشــگاه، 
مرکــز تحقیقاتی نیســت، یــک مأموریت خاصی بــرای انجام 
دادن به آن مفهوم داشــته باشــد، البته مأموریت دارد مثلا 
گــر بخواهیم کار علمــی روی موضوعی تحقیق کنیم به آن  ا
صورت نیســت، چــون اعضــای فرهنگســتان علوم کســانی 
هستند که اساتید دانشگاه ها، محققانی که در پژوهشگاه ها 
کار می کننــد و بــه اعتبــار شایســتگی های علمــی کــه دارنــد 
براســاس شاخص هایی تعیین می شــوند به عنوان عضو در 
فرهنگســتان علوم. حالا که این اعضا به فرهنگستان علوم 
می پیوندند، اینها مأموریت شــان به این صورت خواهد بود 
که ســیر تحــولات علمــی و فناوری جهــان را رصــد می کنند، 
چــون هر کســی با یــک تخصصی بــه آنجا آمده اســت و بعد 
فکرهــای جدیــدی می دهند. مثــلاً می گویند ایــران در قرن 
بیســت و یکم چه محورهایی را بایستی مدنظر قرار دهد که 
خــدای نکــرده در قرن بیســت و یکم نســبت به ســیر تحول 
علمــی و فنــاوری جهــان عقب نیفتــد. الان در قرن بیســت 
و یکــم در بحــث فنــی دو محــور مهــم داریــم، یکــی هــوش 
مصنوعــی اســت کــه شــنیده اید که به شــدت در حــال جلو 
رفتن است، همین چت جی پی تی که الان اتفاقات عجیبی 
در حــال افتــادن اســت و مــن زیــاد اســتفاده می کنــم، ولــی 
اشــتباهاتی هم دارد، یکی هم فناوری کوانتومی است. این 

فنــاوری کوانتومی و هــوش مصنوعی دو مقوله ای هســتند 
کــه به هم پیونــد دارند؛ یعنی یک پیوند ذاتــی هم دارند که 
فنــاوری کوانتومــی می تواند زیرســاخت هــوش مصنوعی را 
ارتقــا ببخشــد. فرهنگســتان علوم اتاق فکر درســت کــرده و 
بــه عــلاوه کارشناســانی کــه در خــارج از فرهنگســتان علــوم 
هســتند به فراخور دعوت می کنیم که بررســی و نقشــه راه را 
مشخص کنیم و به دولت تحویل داده و تقدیم کنیم چون 
فرهنگســتان علوم زیرنظر ریاســت جمهوری است یعنی ما 

بازوی علمی ریاست جمهوری هستیم.

توجــه آقــای رئیســی بــه آنچــه کــه فرهنگســتان ارائه   
می کرد چگونه بود؟

کید  خیلــی توجــه داشــتند. در ایــن دوره روی ایــن توجه تأ
شــده است. به این اعتبار که مثلاً ما در هوش مصنوعی که 
ما اتاق فکر را تشکیل دادیم و بعد ما توانستیم سیاست نامه 
را خدمــت ایشــان ارائــه دهیــم. البتــه یــک مقــداری فراتــر 
از سیاســت نامه بــود و تقریبــا یــک کتابچــه بــود در صورتــی 
سیاســت نامه بایــد در حــد دو ســه صفحه باشــد چــون که 
رئیس جمهــور نمی خواهــد وارد جزئیات شــود، جزئیــات را 
بایــد دیگــران بررســی کننــد، مســتنداتش را داشــته باشــند 
و آن جزئیــات را تبدیــل بــه یــک سیاســت نامه کــرده و آن را 
بــه رئیس جمهــور مملکــت بدهنــد و آن را به دســتگاه های 
اجرایــی ارجــاع بدهد. ما هوش مصنوعی را دادیم که تقریبا 
یــک ســال پیش یا کمتــر بود کــه آقــای رئیس جمهــور آن را 

نظرشــان را بدهنــد که فرهنگســتان علوم در چنــد ماه این 
کار را کــرد و نظــرش را خدمــت ایشــان داد و ایشــان این نظر 
را بــه ســازمان برنامه و بودجه، وزارت علــوم، وزارت آموزش و 
کید که بر روی  پرورش و سایر دستگاه ها ارجاع دادند و با تأ
این کار شود. فرهنگستان این تصمیم را وقتی رئیس جمهور 
با دیگران مشورت می کنند، می گیرند که بخش قابل توجهی 

از این مسائل در برنامه هفتم وارد شد.

با توجه به این که ایشــان در هر جایی که مســئولیت   
داشــتند و معاونــت علمــی نداشــت، تشــکیل می دادنــد، 
نگاه شــهید آیت الله رئیســی بــه موضوعات علمــی را چطور 

می بینید؟
ارتبــاط مــن با ایشــان روزمره نبود، اما برداشــت کلــی ام این 
است علاقمندی ایشان به مشورت گرفتن از افراد هرکدام در 
حوزه خودشان بود؛ مثلاً در سخنرانی شان در کنگره مشهد 
یک صحبتی کردند گفتند که یکی از ویژگی های دین باوری 
این اســت که انســان کنتــرل روی نفس خــود دارد یعنی در 
خلوت و جلوتش باید یک جور باشــد، یعنــی آدم در خلوت 
کید  خودش خدا را ناظر می بیند و ایشان روی این مسئله تأ
داشتند. دکتر رئیسی به نظر من ضمن اینکه یک شخصیت 
روحانــی بــود، امــا بــا علــم حدیث بــه مفهــوم علــم جدید و 
دانشــگاهی هــم داشــتند و بالاخره دکترای دانشــگاهی هم 
گرفته بودند و لذا در فضای دانشگاهی هم ایشان نفوذ کرده 
و حضور داشــتند مثل شهید مطهری، شهید بهشتی اینها 

این توفیق را داشتیم که چند روز پیش 
کنگره بین المللی امام رضا)ع( بود که 
شهید دکتر رئیسی در اختتامیه حضور 
داشتند، یک سخنرانی بسیار زیبایی در 

بحث عدالت کردند چون محور آن کنگره 
عدالت بود و من هم توفیق داشتم در 

آنجا سخنرانی کردم. واقعاً الان نت های 
خودم را از سخنرانی ایشان در حال مرور 
بودم که ایشان چقدر زیبا بحث عدالت 
را مطرح می کردند، می گفتند بین امام 
و امامت فرق است، حلقه حلقه واسط 
عهد است، عهد و پیمان می بندیم اما 
در سطوح پایین آراء است و رأی گیری 

می کنیم. ایشان برای اجرای عدالت 
می گفتند ما شاخص می خواهیم و با 
چه شاخصی بفهمیم که عدالت را اجرا 
کردیم؟ و می گفتند بعضی ها قانون را 

مثلا شاخص قرار می دهند، آیا واقعا این 
می تواند شاخص کاملی باشد؟

گفتند عدالت ثبوتی را که همه قبول 
دارید، ما دنبال عدالت اثباتی هستیم و 
عدالت اثباتی در عمل و اجرا معنا پیدا 

می کند و بحث اعتدال را کردند و گفتند 
اگر جامعه از اعتدال خارج شود در ابعاد 

مختلف خودش، آن موقع جامعه به 
فساد می انجامد
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ویژه نامه چهلمین روز 
عروج شهدای خدمت


